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NOTAT 

Notat til BUU om daginstitutionspladser på Frederiksberg 

Der har i medierne været historier om, at Frederiksberg Kommune har 
ledige daginstitutionspladser mens Københavns Kommune mangler 
pladser. Der har været spørgsmål fra medlemmer af BUU vedr. 
muligheden for at benytte pladser på Frederiksberg til pasning af børn 
fra Københavns Kommune. Dette notat svarer på mulighederne for 
dette. 
 
Indledningsvis bør det bemærkes, at der pt ikke er samme pres på 
området som før det årlige ryk fra dagtilbud til skole startede. Således 
er der blot tre familier der i dag står på garantiventelisten, og de 
forventes bestemt at blive hjulpet. Politikens fortælling om et aktuelt 
pres i København er således ikke korrekt – hvilket avisen også er 
blevet orienteret om, inden den alligevel mod bedrevidende valgte at 
viderebringe historierne. Ydermere forventer forvaltningen, såfremt de 
igangsætte byggerier færdiggøres som planlagt, der ikke sker 
overraskende udviklinger i børnetal i forhold til prognoserne, og 
såfremt familier ikke væsentligt ændrer adfærd i forhold til behov for 
pasning, at kunne håndtere kapacitetspresset i de næste par år med de 
afsætte budgetmidler. 
 
Børneudvalget i Frederiksberg Kommune har på mødet den 9. april 
2018 behandlet en sag om ”Udviklingsplan for børn i dagtilbud”. 
Befolkningsprognosen for Frederiksberg viser et faldende behov for 
pladser til de 0-5 årige de kommende år, hvilket resulterer i en 
forventet overkapacitet på over 400 pladser fordelt på de forskellige 
tilbud på hele 0-5 års området. Ifølge prognosen regnes der med 
overskydende kapacitet på 278 pladser for de 0-2 årige og 43 pladser 
for de 3-5 årige i 2018. Overkapaciteten forventes at være størst i den 
nordlige del af Frederiksberg (som grænser til bydelene Vanløse, 
Brønshøj, Nørrebro og Bispebjerg i Københavns Kommune), mens 
der forventes en mindre overkapacitet i vest (som grænser op til 
Vanløse og Valby). Politikerne i Frederiksberg Kommune forventes 
frem imod Budget 2019 at skulle tage stilling til, hvordan denne 
overkapacitet skal håndteres. På nuværende tidspunkt har 
Frederiksberg Kommune lukket deres ventelister for børn fra andre 
kommuner. 
 
Køb af enkelt-pladser på Frederiksberg 

Frederiksberg Kommune har lukket for børn fra andre kommuner i 
marts 2018. Dermed har borgere fra blandt andet Københavns 
Kommune ikke længere mulighed for at skrive deres barn op til en 
plads i Frederiksberg Kommune. 
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I perioden hvor Frederiksberg Kommunes venteliste var åben har 
Pladsanvisningen gjort borgerne opmærksom på denne mulighed. 
 
En kommune kan vælge at lukke sin venteliste for børn fra andre 
kommuner, såfremt der står mere end 1 % udenkommunale børn på 
ventelisten i forhold til antallet af indmeldte børn. 
 
Køb af daginstitution på Frederiksberg eller en anden kommune som 

Københavns Kommune driver 

I starten af 2018 kontaktede Børne- og Ungdomsforvaltningen 
omegnskommuner i Region Hovedstaden i forhold til køb eller leje af 
ledigt daginstitutionskapacitet, herunder Frederiksberg og Tårnby 
Kommune. Den henvendelse har ikke ført til en aftale med 
Frederiksberg. Det er Børne- og Ungdomsforvaltningens opfattelse af 
situationen på Frederiksberg, at der pt er tale om tomme pladser spredt 
på forskellige enheder og tilbud, hvorfor det ikke for nærværende er 
muligt at drøfte overdragelse af enheder til Københavns Kommune i 
forhold til hele dagtilbudsenheder man ønsker at afhænde, ligesom 
man endnu ikke har henvendt sig med konkrete bud på ny prisstruktur 
for handel med pladser på tværs af kommuner i Region Hovedstaden.   
 
Der er kommet konkrete forslag fra Egedal, Gentofte og Allerød 
Kommune, som sidenhen er blevet undersøgt. Der pågår pt. konkrete 
forhandlinger med disse kommuner og det forventes, at der kan 
etableres 4 børnehavegrupper, hvis aftalerne falder på plads, og at der 
tilsvarende kan omlægges fra børnehave- til vuggestuepladser i 
institutioner i København.  
 
Frederiksberg Kommune har ikke henvendt sig til Børne- og 
Ungdomsforvaltningen. 
 
Kan pladser beliggende i andre kommuner anvendes til opfyldelse af 

pasningsgarantien? 

Der er ikke noget juridisk til hinder for at Københavns Kommune 
driver en institution på en grund i en anden kommune, evt. som 
udflytterinstitution. Den vil ligesom institutioner inde i kommunen 
kunne bruges til opfyldelse af pasningsgarantien.  
 
Såfremt Københavns Kommune skal købe og drive en daginstitution i 
en anden kommune, skal den være beliggende indenfor fire kilometer 
fra borgerens bopæl, såfremt den skal anvendes som institution til 
børn på garantiventelisten, og bruges til opfyldelse af 
pasningsgarantien.  
 
For at kunne afhjælpe presset for yderligere anlæg i København skal 
en enhed der kunne overtages i Frederiksberg Kommune ligge tæt på 
grænsen til Københavns Kommune, i nærheden af et område med 
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pladsmangel, fx en vuggestue tæt op af grænsen til Valby eller 
Vesterbro.  
 


